
ACTA DE LA SESSIÓ EXTRAORDINÀRIA DE LA COMISSIÓ PERMANENT DEL 

CONSELL DE LA VILA D’ARGENTONA CELEBRADA EL DIA  21 DE JUNY DE         

2016 A LA SALA DE PLENS DE L’AJUNTAMENT . 

 

Assistents:  

President: Sr. Lluís Mas Esquerra 

 

Regidor encarregat de l’àmbit de participació ciutadana:  

Sr. Guillem Saleta Perejoan 

  

Representant d’entitats esportives:  

 

- Sr. Ricardo Fernández Vidal, en representació del Club Petanca Cros. 

 

Persones inscrites al Registre Ciutadà: 

- Ma. Teresa Ferré 

- Salvador Pascual 

 

Regidors de cada grup municipal a proposta del portaveu del grup: 

 

- Sr. Arnau Aymerich Casas, en qualitat de regidor del grup municipal de la 

Candidatura d’Unitat Popular 

- Sr. Josep Pena, en qualitat de representant del grup municipal ERC 

- Sr. Salvador Casas Burgués , en qualitat de regidora del grup municipal PSC-

PM 

- Sr. Salvador Calafell Viayna, en qualitat de representant del grup municipal 

l’Entesa per Argentona (arriba a les 7,47h) 

- Sr. Xavier Collet Diví, en qualitat de regidor del grup municipal Tots per 

Argentona 

- Sr. Juan Francisco Fragoso Escribano, en qualitat de regidor del grup 

municipal del Partit Popular (marxa a les 20,00h) 

 

Excusen la seva assistència: 

 

- Sr. Carles Miró, en representació de AAVV Ginesteres 

- Sra. Lia Ximenes Ros, en representació d’Argentona es mou 

- Eduard Dorda Ventura 

 

Assisteixen, amb veu sense vot, les persones relacionades a continuació: 

 Isabel Vergés 

 Josep Pascual 

 Joan Culubret 

 Francisco Alsina 

 Joan Boba 

 Joan Balmes 

 Francesca Albert 

 Francesc Navarro 

 Glòria Uriós 



 Leonor Ventura 

 Maica Alcalde 

 Pere Móra 

 

Assisteix també, amb veu i sense vot, el tècnic de Participació Ciutadana, Sr. Sergi 

Fernández Maraver. 

 

Actua com a Secretària delegada la Sra. Carme Ruano de la Torre. 

 

Existint el quòrum de constitució que estableix l’article 89 del Reglament Orgànic 

Municipal, a les 19  hores i 37  minuts del vespre, el president obre la sessió i 

recorda el motiu d’aquesta convocatòria extraordinària. Únic punt de l’ordre del 

dia: Retirada del monument de les escales de l’església. 

En Lluís Mas comenta la manera com s’ha fet tenint en compte que hi ha òrgans de 

participació així com també la recomanació del Memorial Democràtic que es 

conservi. Creu que és el Consell de la Vila que ha de ser l’òrgan de participació que 

hagi de definir com s’ha de fer, que la Permanent no és el lloc per determinar-ho i 

que es convoqui Consell de la Vila. Diu que des del Consell de la Vila es demani a la 

Comissió de Memòria Històrica com fer-ho mitjançant emissió d’informe. 

En Salvador Pascual demana que si es treu...què es posarà en el seu lloc? Lluís Mas 

diu que des del govern es demanarà un procés participatiu. En Salvador Pascual 

creu que ja tenen clar que és el que es posarà. 

En Guillem Saleta intervé per comentar que la proposta del govern és fer un 

procés participatiu sense ferir sensibilitats, fent cas de les recomanacions del 

Memorial Democràtic. El Ple és un òrgan legítim per decidir aquesta qüestió. El 

programa de la CUP i de la resta de l’equip de govern ja contemplava la retirada de 

símbols feixistes i la decisió està presa pel Ple. 

El govern no es tanca a fer una sortida consensuada en un context del 1977 (o 79) 

que encara no es podien fer segons quines coses. Posterioment, hi va haver una 

recollida de signatures d’un excombatent ja que el monument només 

representava una part i es vol fer que es representi a tothom. 

En Josep Pena vol fer un esment a la participació ciutadana: el president de la 

Comissió Permanent té potestat per convocar-la? Només per situar el tema. Se li 

respon que si. Li preocupa el menyspreu dels òrgans de participació representi un 

menyspreu dels òrgans de representació: els òrgans de participació no haurien de 

qüestionar les decisions dels òrgans de representació. A més pregunta...després 

de 40 anys? Consens? Amb un 20% de participació...Així empodera la ciutadania? 

 

En Vador Casas considera que s’ha de parlar en el plenari del Consell de la Vila; el 

consens de fa 40 anys potser no seria el mateix en aquests temps. 

Parlant del monument, hi ha la part pedagògica explicant la guerra civil, amb 

famílies trencades, que no ha de tornar a esdevenir. Creu que l’actual monument 

no està considerat d’aquesta manera (no explica el que va passar l’any 77/79). 

S’hauria de buscar informació, ja que malauradament la memòria falla, i es 

pregunta que passarà d’aquí a 20 o 40 anys, com s’interpretaria? El que s’ha de 

posar ha de ser molt més explícit pels que vindran, substituint per dignificar millor 

les víctimes de la guerra. 



Es manifesta a favor de mantenir l’acord de Ple del juny i que es pugui fer procés 

participatiu per determinar el que caldrà posar  i definir el nou espai. 

Intervé en Xavier Collet per dir que si s’ha hagut de mirar en els arxius és perquè 

no s’ha fet com cal. Per respecte a molts argentonins, és un element més de l’espai 

públic. Hi ha un desconeixement, és un tema molt sensible a replantejar. Creu que 

la manera com s’està fent no agrada a molta gent. 

Creu que un monument públic quantes més coses digui millor; que el monument 

no té cap significat concret, el que se li vulgui donar. Fent esment al comentari d’en 

Josep Pena diu que la participació no és republicana, és ciutadana. 

En Lluís Mas recorda que a nivell polític s’ha d’intentar no intervenir, deixar als 

representants ciutadans, ja que els polítics ja tenen el seu espai. 

La Mite Ferrer intervé com a ciutadana, diu que els polítics no s’ajusten al 

programa però que en Guillem Saleta ho ha expressat molt bé. La creu no és 

representativa de la gent que va morir, creu que és un símbol franquista 

representatiu d’una època. S’ha de ser valents i acabar amb la simbologia feixista. 

En Ricardo Fernández explica la seva experiència de quan es van retirar els símbols 

a Mataró, per respecte i dignitat de les persones que van col·laborar. 

En Guillem Saleta concreta que només hi ha 2 postures: retirada o no. El tema 

legitimitat ha quedat clar. 

En Lluís Mas intervé per dir que el Consell de Patrimoni va demanar que es 

consultés a la Permanent i que s’engegués un procés participatiu. Hi ha gent del 

Ple que van expressar la seva disconformitat en el mateix Ple ( i cita a Margarida 

Colomer, historiadora, ex-regidora, persona prou coneguda entesa en els temes). 

El tema ha generat debat i cal un espai on poder parlar. Parla de democràcia 

participativa= fer la representativitat + democràcia i participació. I llegeix el 

programa de la CUP en referència a la participació Ciutadana.  

Pregunta als representants ciutadans si el tema s’ha de portar al Consell de la Vila. 

En Ricardo Fernández diu que la decisió política ja està pressa. 

En Guillem Saleta defensa la regidoria de Participació, com està fent processos 

molt diversos. 

En Josep Pena comenta que en Franco ha fet invisible el monument perquè la gent 

no recorda ni el que posa ni gairebé el veu quan passa. Creu que la gent del 77/79 

va ser molt valenta pel rentat de cara, però més ho van ser els nostres avis i 

familiars que van donar la seva vida. S’han de respectar els acords de Ple. 

En Xavier Collet intervé per dir que s’ha de fer de la mateixa manera tant en el 79 

com ara: consensuadament. És un tema sensible i el govern ha d’estar obert i 

receptiu al malestar de la gent, amb recollida de signatures; s’ha d’arribar a un 

consens. 

En Vador Casas intervé per dir que feia temps que el govern parlava sobre la 

moció, que no se la va treure de la màniga el mateix dia. El monument no 

correspon al consens del 79, s’ha de buscar la manera de substituir-lo per un altre 

que dignifiqui a les persones que representa; no és decisió del govern: si està 

aprovada pel Ple és col·lectiva. 

 

Intervenen persones del públic assistent: 

Francisco Alsina: va ser una guerra entre germans, va ser la ruïna per a tothom. 

Creu que no s’ha de tocar. 



Joan Boba: no s’ho havia plantejat mai. Pensa en els familiars; el franquisme va 

posar la creu, es barregen conceptes: franquisme + cristianisme. 

Josep Lladó: la creu és el signe dels cristians i tant en un bàndol com en un altre hi 

havien. 

Joan Balmes: fa referència a l’edat que té. La creu és un símbol de tots: dretes, 

esquerres, centre,...que es canviïn les lletres si cal; la creu és el símbol de tots els 

cristians. 

Joan Culubret: creu que no hi ha res més trist que la ignorància, creu en la 

democràcia representativa: l’alcalde del moment va ser escollit pel govern civil d’en 

Franco, retolats amb enganxines (carrers i monuments). I el monument d’en 

Companys a la Plaça Nova? Troba que s’hauria de posar una frase que aglutini les 

sensibilitats de tothom. La transmissió de pares a fills expressen els sentiments de 

tots. 

Maica Alcalde: recorda que en el Ple ja es va dir que no eren les formes adients les 

que s’havien emprat. Les persones han de primar per sobre de tot i creu que això 

s’ha perdut en aquesta ocasió. El tema participació és important però l’any 77/79 

també van participar moltes entitats i persones. 

Francesca Albert: fa esment a l’accident d’aviació dels Alps francesos, les creus que 

hi havia en representació de la diversitat religiosa. 

 

En Guillem demana si s’ha de convocar el Consell de la Vila. 

 

En Lluís Mas creu que s’ha generat un debat important atenent a la gent que ha 

vingut a la CP. S’ha de tenir en compte la sensibilitat de la població al respecte del 

tema. 

Es crea un intens debat entre tots per deliberar si s’ha de retirar o no, però 

finalment els representants del registre ciutadà amb veu i vot diuen: 

 Ricardo Fernández: el ple va ser explícit i ho va aprovar però creu que s’ha 

de fer participació pel tema nou monument. 

 Salvador Pascual: màquina i fer-lo fora. 

 Mite Ferrer: el govern pren les decisions. 

 

La Isabel Vergés comenta que l’alcalde va comptar amb la gent gran per ajudar-lo 

quan el van investir i ara... La Leonor Ventura també parla com a persona gran que 

és, que la gent que ara té el poder vagi amb compte que es pot crear una divisió 

en el poble. 

 

El president conclou que la decisió presa ha estat no portar el tema al Consell de la 

Vila. 

 

No havent-hi més assumptes a tractar, es tanca la sessió per ordre del Sr. 

President essent les 21 h, en lloc i data a dalt indicats, de tot el que com a 

Secretària delegada certifico. 

 

El  president      La secretària delegada 

 

 

Lluís Mas Esquerra     Carme Ruano de la Torre 


